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„Cui îi este permis mai mult decât se cuvine, acela 
vrea mai mult decât este permis.“    (Publius Syrus)

Printre priorităţile autorităţilor de profi l se afl ă accelerarea lucrărilor pentru construcţia de autostrăzi şi 
de căi rutiere similare, precum centurile de ocolire a unor mari localităţi. În vederea atingerii acestui obiectiv 
se derulează studii referitoare la experienţa acumulată în domeniu, atât pentru extinderea soluţiilor care şi-au 
dovedit viabilitatea cât – mai ales – pentru eliminarea, în timpul cel mai scurt, a neajunsurilor care au frânat 
considerabil un proces constructiv de maximă importanţă economică şi socială.

O primă constatare vizează faptul că de 10 ani – de când s-a reluat, pe tronsonul A2 Bucureşti – Fun-
dulea, construcţia de autostrăzi – s-au fi nalizat numai 260 km. Cele mai multe fonduri s-au alocat pentru 
A3 pe tronsoanele Câmpia Turzii – Gilău (52,5 km) şi Suplacu de Barcău – 
Borş (64 km), respectiv aproape 1,2 miliarde de euro. Şanse de a se încheia 
lucrările pe întregul traseu al A2 există, în prezent, prin stadiul avansat al 
lucrărilor pe tronsonul Cernavodă – Medgidia. Practic, A2 s-a realizat în 
aproximativ un deceniu, ceea ce indică un ritm extrem de lent. De fapt, re-
zultatele de ansamblu la construcţia de autostrăzi sunt dezamăgitoare.

Calculele specialiştilor atestă că, în medie, pentru un km de autostradă 
s-au cheltuit şi se vor cheltui (nu numai pentru lucrările propriu-zise, ci şi pen-
tru exproprieri, studii de fezabilitate, consultanţă etc.) circa 9 milioane de euro. Respectivele calcule iau în consi-
derare şi cei 376 km de autostradă afl aţi în diferite faze de construcţie. Pentru comparaţie, precizăm că pentru un 
km pe tronsonul Bucureşti – Fundulea, dat în folosinţă în 2004, s-au cheltuit circa 3,2 milioane de euro.

Obiectivul propus de Ministerul Transporturilor şi Infrastructurii constă în încheierea lucrărilor pe cei 376 km 
afl aţi, acum, în lucru până la sfârşitul anului viitor. Astfel, se preconizează ca, la 31 decembrie 2013, să existe în Ro-
mânia, în stare funcţională, 653 km de autostradă. Repetăm: este vorba şi despre centurile ocolitoare din mari oraşe.

Măsurile care s-au adoptat şi sunt în curs de aplicare vizează concentrarea forţelor şi mijloacelor pe 
şantierele cu posibilităţi reale de încheiere a lucrărilor în timp mai scurt, astfel încât să se reducă şi perioada 
de execuţie. De asemenea, pentru întregirea unor trasee în vederea cuprinderii unor distanţe cât mai mari, se 
accelerează şi procesele de licitaţie pentru tronsoanele Lugoj – Deva, Timişoara – Lugoj şi Gilău – Nădăşelu. 

Atât în ţară, cât şi peste hotare, la ordinea zilei se afl ă temele com-
plexe ale creşterii economice. În pofi da unor mari difi cultăţi, în spe-
cial în Zona Euro, se conturează un puternic curent de opinie potrivit 
căruia este necesar să se pună capăt politicilor de austeritate, întrucât 
ieşirea din criză nu este posibilă fără relansarea economiilor naţionale, 
în strânsa lor condiţionare cu fenomenele de integrare şi globalizare.

Dacă în privinţa necesităţii de a se reveni – cât mai repede – pe 
trendul creşterii economice există o cvasiunanimitate de păreri, în 
ceea ce priveşte tipul de creştere, punctele de vedere sunt împărţite, 
uneori diametral opuse. Cu toate acestea, orientarea de bază a Uni-
unii Europene, orientare care ne interesează în cel mai înalt grad, în 
calitate de stat membru, a fost şi rămâne opţiunea pentru o creştere 
economică incluzivă. Ce vrea să spună acest concept înscris la loc 
de frunte în Strategia Europa 2020?

Noţiunea de incluzivitate are, în documentele UE, un înţeles bine 
defi nit, efortul de conceptualizare aprofundată începând cu anul 1975, 
când s-a decis să se acţioneze pentru combaterea excluziunii sociale. 
Pe scurt, se au în vedere patru sisteme corelate strâns: sistemul de-
mocratic, respectiv integrarea civică, piaţa muncii, care vizează inte-
grarea în activităţi economice utile, generatoare de valoare adăugată, 
sistemul social menit să diminueze inegalităţile determinate în special 

de procesul de sărăcie, sistemul familial-comunitar, adică promovarea 
integrării interpersonale la toate nivelurile vieţii cotidiene.

Toate acestea pot să fi e interpretate, mai cu seamă în condiţii-
le actuale din România, drept pure abstracţiuni, foarte depărtate de 
realitate. Este şi nu este aşa. Dacă ne gândim, bunăoară, la fondurile 
nerambursabile destinate întăririi coeziunii sociale, ne dăm seama 
că UE ne oferă bani să acţionăm în direcţia unei reale incluziuni so-
ciale. Dar, fi reşte, modalităţile de acţiune în vederea atingerii acestui 
scop sunt mult mai numeroase, iar ponderea cea mai mare s-ar cuve-
ni s-o deţină efortul propriu.

Cheia întregii problematici o constituie măsura în care se asigură 
un nivel acceptabil de ocupare a populaţiei active (cea aptă de muncă). 
Obiectivul UE este de a se ajunge la 70%. Noi n-am atins nici 60%. Prin 
urmare, crearea unui număr cât mai mare de locuri de muncă reprezintă 

principala cale de relansare 
economică incluzivă. Aici 
nu este vorba numai des-
pre asigurarea de resurse 
pentru realizarea progra-
melor sociale, mai ales a 
celor menite să reducă di-
mensiunile şi profunzimea 
proceselor de sărăcire a 
populaţiei, ci şi despre con-
solidarea bazelor democra-

tice ale statului, prin crearea condiţiilor de manifestare a personalităţii 
umane, printr-un real comportament civic şi, deopotrivă, prin generarea 
de noi surse de prosperitate şi de diminuare a inegalităţilor sociale.

Numărul tot mai mare de concetăţeni, victime ale excluziunii 
sociale (de la şomeri până la persoane cu dizabilităţi, de la tineri 
până la vârstnici), nu reprezintă o fatalitate întrucât majoritatea sta-
telor membre ale UE au reuşit, într-o foarte mare măsură, să asigure 
un nivel mediu de bunăstare, chiar în condiţii de criză, tocmai prin 
promovarea politicilor de incluziune socială. În ceea ce priveşte in-
dicele de bunăstare, România se afl ă sub media din UE, încă de la 
aderare, în 2007, tot pe penultimul loc. 

Este bine că în discursul electoral, indiferent de protagonişti, este 
tot mai prezentă tema incluziunii sociale, într-o abordare mai puţin 
simplistă, mai puţin propagandistică. Prezentarea de programe con-
crete, realiste pe tema combaterii excluziunii sociale (măcar atât) va fi  
un semn de maturitate politică, premisă obligatorie pentru realizarea 
unei societăţi prospere, generatoare de echitate, de autentică demnitate 
umană. În caz contrar, vom fi  condamnaţi, în continuare, să suportăm 
consecinţele tot mai apăsătoare şi grave ale excluziunii sociale. (T.B.)

Creștere economică prin incluziune

Convorbire cu acad. Boris Draganov 
şi acad. Gleb Drăgan (pag. 3)

Reindustrializarea României: contenciosul 
dintre dorinţă şi putinţă (pag. 4 – 5)

A 57-a Adunare Generală a Comisiei Naţionale 
Comportarea in situ a Construcţiilor (pag.6)

Prof. univ. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu, 
la 80 de ani (pag. 2)

Conferinţa Educaţie şi 
spiritualitate (pag. 7)

Jurnal de bord

6 miliarde de euro pentru 653 km de autostradă

Sistemul Porţile de Fier I, una din cele mai mari 
construcţii hidrotehnice din Europa şi cea mai mare de 
pe Dunăre, a marcat, la 16 mai a.c., 40 de ani de la inau-
gurarea ofi cială. Lacul său de acumulare cu un volum de 
peste 2200 milioane mc se întinde pe o lungime de peste 
270 km de la baraj până la confl uenţa cu râul Tisa. Lacul 
include zona Defi leului Dunării, cel mai mare defi leu 
din Europa, cuprins între localităţile Baziaş şi Orşova.

Compania Hidroelectrica SA, cel mai mare 
producător de energie din România, administrează 
amenajarea Dunării în sectorul Porţile de Fier prin 
Sucursala Hidrocentrale Porţile de Fier care inclu-
de: Sistemul Porţile de Fier I, cu o centrală cu putere 
instalată de 1166,4 MW, precum şi centralele Porţile 
de Fier II şi Centrala Suplimentară de la Gogoşu, cu 
puterea instalată în prezent de 300 MW şi 314 MW 
la fi nalul lucrărilor de retehnologizare. Pe Dunăre se 
afl ă în exploatare aproximativ 25% din capacităţile 
de producţie ale companiei Hidroelectrica.

După cum se ştie, Porţile de Fier I şi II sunt ope-
rate în parteneriat cu partea sârbă, care deţine capaci-
tăţi de producţie similare cu partea română.

Sistemul Hidroenergetic şi de Navigaţie (SHEN) 
Porţile de Fier I a fost inaugurat la 16 mai 1972, când 
avea o putere instalată de 1050 MW (atât în partea 
românească, cât şi în cea iugoslavă), şi are în compo-
nenţă, pe lângă cele două centrale hidroelectrice, şi 
barajul deversor cu 14 câmpuri, câte 7 pentru fi ecare 
parte, două ecluze de dimensiune 310 m x 34 m (câte 
una pentru România şi Serbia). Prin dimensiunile sa-
surilor şi prin cădere, ecluzele de la Porţile de Fier I 
se înscriu în lista celor mai mari construcţii de acest 
gen din lume. Ecluza română a fost pusă în funcţiu-
ne la 3 august 1969, iar primul agregat la 14 august 
1972.

Fiecare centrală electrică din cadrul SHEN Por-
ţile de Fier I este echipată cu câte 6 turbine Kaplan 

(Continuare în pag. 2)
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Importante momente aniversare tehnico-economice în 2012 (IX)
În continuarea rubricii noastre consa-

crate evocării unor evenimente cu aniver-
sări „rotunde“, reţinem faptele şi datele care 
vizează o perioadă extrem de difi cilă din 
istoria ţării. În pofi da condiţiilor vitregi, s-au 
manifestat forţele creative ale naţiunii prin 
realizări care dovedesc perenitatea creaţiei 
ştiinţifi co-tehnice concretizate şi în rezultate 
economice notabile.

30 de ani de la:
– Darea în funcţiune, la Combinatul 

petrochimic de la Brazi (jud. Prahova), a 
două obiective de mare importanţă pentru 
asigurarea cu materii prime a industriei chi-
mice: instalaţia de oxid de etilenă şi glicol şi 
instalaţia de produse etoxilate;

– Intrarea în exploatare, pe platforma 
petrochimică de la Teleajen, a instalaţiei de 
copolimeri stirenici, urmată, în anul următor 
(1983) de instalaţia de alchilare cu acid fl u-
orhidric şi de propilenă, care produc materii 
prime pentru industria chimică şi a maselor 
plastice;

– Intrarea în producţie, la Combina-
tul de utilaj greu din Iaşi, a două secţii 

moderne: una de utilaje tehnologice pen-
tru fabricile de ciment şi industria meta-
lurgică şi alta de diverse utilaje tehnolo-
gice uşoare;

– Darea în exploatare a hidrocentra-
lei de la Brădişor, pe râul Lotru, cu primul 
generator de 57,5 MW, a treia din salba de 
hidrocentrale de pe acest râu; tot în 1982 
este montat al doilea grup al hidrocentralei 
Turnu de pe Olt;

– Începerea construcţiei hidrocentralei 
de la Colibiţa;

– Darea în circulaţie, peste Canalul 
Dunăre – Marea Neagră, în apropierea 
ecluzei de la Agigea, a primului pod de şo-
sea din ţara noastră ancorat cu zece cabluri 
groase de oţel (hobane) prinse de un singur 
pilon (înalt de 83 m), în lungime de 266 m, 
având traveea centrală de 162 m, cea mai 
mare deschidere realizată până atunci în 
România. Circulaţia se făcea pe patru benzi 
auto şi două trotuare. Podul, inaugurat ofi -
cial la 19 iunie 1983, a reprezentat o premi-
eră românească în acest domeniu;

– Înfi inţarea la Lugoj – oraşul natal 
al lui Ştefan Odobleja – a primei fi liale a 

Academiei Internaţionale de Cibernetică 
din Lugano (Italia), cu numele savantului 
român, în semn de recunoaştere a acestuia 
drept precursor al ciberneticii generalizate;

– Darea în funcţiune a fabricii de ma-
teriale refractare din Brăila şi a oţelăriei cu 
o capacitate de 10 000 tone piese turnate 
anual de la Întreprinderea de Utilaj Petrolier 
„1 Mai“ din Ploieşti. Tot atunci, a intrat în 
producţie, cu întreaga capacitate, instalaţia 
de fenon-acetonă de la Combinatul Petro-
chimic din Brazi;

– Experimentarea, în portul Constanţa, 
a primului autotren pentru operaţiuni portu-

are de încărcare şi descărcare a navelor, pro-
iectat şi realizat în întregime de specialişti 
români;

– Începerea fabricaţiei – la Întreprinde-
rea de Construcţii de Maşini din Reşiţa – a 
primelor turbine cu bulb de 27 MW din seria 
celor destinate a echipa hidrocentrala de la 
Porţile de Fier II;

– Terminarea lucrărilor de electrifi-
care a căii ferate Adjud – Suceava, ulti-
mul tronson al magistralei feroviare care 
lega municipiul Bucureşti de nordul Mol-
dovei, precum şi a celor ale liniei Buzău 
– Galaţi.

Prof. univ. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu, la 80 de ani
La 11 mai a.c., sediul central al AGIR 

din Calea Victoriei nr. 118 a găzduit o fes-
tivitate consacrată împlinirii a 80 de ani de 
viaţă ai prof. univ. dr. ing. Florin Teodor 
Tănăsescu, secretar general al Academiei 
de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR). Au 
venit să-i adreseze sărbătoritului cele mai 
calde şi sincere urări numeroşi foşti şi ac-
tuali colegi din instituţiile şi organizaţiile 
în care activitatea profesorului Tănăsescu a 
lăsat urme adânci, în special din perioada în 
care a condus Institutul de Cercetare pentru 
Industria Electrotehnică (ICPE). Au fost re-
levate contribuţiile sale deosebit de impor-
tante la progresul electrotehnicii româneşti, 
la realizarea unor mari proiecte industriale 
şi de utilitate publică ce au rămas ca repere 
ale virtuţilor cercetării ştiinţifi ce româneşti.

În cele ce urmează, redăm textul inte-
gral al alocuţiunii prof. univ. asociat dr. ing. 
EurIng Mihai Mihăiţă, preşedintele AGIR şi 
vicepreşedinte al ASTR:

„Opt decenii de viaţă, în care peste 
cincizeci de ani de activitate profesională, 
înseamnă un timp care oferă posibilitatea 
unui bilanţ. A unui bilanţ festiv de etapă, 

fi indcă activitatea sa este în plin mers. Bi-
lanţul ce-l întreprindem în sensul omagierii 
eminentului inginer Florin Teodor Tănă-
sescu este un semn al aprecierii şi preţuirii 
noastre.

Numele inginerului, cercetătorului şi 
profesorului Florin Tănăsescu este legat, 
fapt binecunoscut, de 
domeniul electric în 
toată complexitatea 
lui. Este vorba despre 
o activitate amplă, 
creativă pe care o des-
făşoară în continuare.

S-a remarcat şi în 
învăţământul universi-
tar. Sunt, de altfel, cele 
două laturi ale unei 
activităţi inseparabi-
le de cercetare şi de 
profesorat cu o fericită 
consistenţă valorică. 

Acceptarea şi în-
deplinirea unor înalte 
funcţii administrative a probat capacitatea 
de decizie şi organizare, de dinamizare şi 

profesionalizare a cercetării, de depăşire a 
greutăţilor.

Mai sunt şi alte contribuţii ocazionate 
de diverse manifestări ştiinţifi ce de speci-
alitate şi activitate în cadrul unor asociaţii 
profesionale de prestigiu.

Cu o educaţie aleasă şi o pregătire te-
meinică a fost 
călăuzit de o fi -
lozofi e de viaţă 
în care compro-
misurile au fost 
refuzate.

Este ex-
trem de difi cil 
să se sinteti-
zeze în câteva 
linii exempla-
ritatea unei ca-
riere cu atâtea 
faţete.

Ceea ce 
cred că ar ca-
racteriza an-

samblul activităţii specialistului Florin 
Teodor Tănăsescu este atitudinea sa crea-

toare, în care s-a desfăşurat opera ştiinţifi că 
şi profesională; rigoarea criteriilor care au 
condus-o, marea înţelegere şi încrederea 
acordată colaboratorilor, deschiderea, dis-
ponibilitatea pentru dialog şi modernizare 
pe toate planurile.

La cei 80 de ani de viaţă, omul Florin 
Teodor Tănăsescu poate privi în urmă cu sa-
tisfacţie la o activitate ştiinţifi că originală, 
bogată în sensuri, cu discipoli şi colabora-
tori de înaltă competenţă, angajaţi la între-
prinderi şi institute de cercetare de prestigiu 
din ţară şi din lume.

Cei care îi suntem apropiaţi nu putem 
decât să-l încredinţăm că raporturile din-
tre noi sunt unele dintre cele mai preţioa-
se câştiguri spirituale, fi ecare colaborare, 
fi ecare întâlnire constituie o mulţumire a 
sufl etului.

Florin Teodor Tănăsescu onorează in-
gineria şi cercetarea din România, iar noi 
ne putem mândri că îi suntem apropiaţi şi 
prieteni.

Cu aceste gânduri şi sentimente îi 
urăm:

La mulţi ani! “ 

Sistemul Hidroenergetic şi de Navigaţie Sistemul Hidroenergetic şi de Navigaţie Porţile de Fier IPorţile de Fier I 
– 40 de ani de la inaugurarea ofi cială– 40 de ani de la inaugurarea ofi cială

(Urmare din pag. 1)
verticale, cu dublu reglaj. Avand în vedere 
faptul că durata de viaţă a unui hidroagre-
gat este de 30 de 
ani, în anul 1998 au 
demarat lucrările 
pregătitoare pentru 
retehnologizarea 
grupurilor de la 
Porţile de Fier I. 
La 1 iulie 1999 s-a 
oprit primul agre-

gat în vederea reparaţiei capitale şi a mo-
dernizării. Lucrările pentru toate cele şase 
hidroagregate au fost fi nalizate în 2007. 

Odată cu lucrările de retehnologizare a fost 
crescută cu 116,4 MW capacitatea centralei 
(până la 1166,4 MW), randamentul mediu 

ponderat a crescut cu 1,25% şi a fost 
crescută banda de reglaj pe centrală cu 
210 MW/bandă.

Retehnologizarea a avut ca rezul-
tate principale creşterea performanţe-
lor energetice ale grupurilor, pregătirea 
echipamentelor principale pentru un nou 
ciclu de funcţionare  şi scăderea costuri-
lor de exploatare şi mentenanţă. Analiza 

rezultatelor probelor de garanţie, urmare 
a lucrărilor de retehnologizare cu mărirea 
puterii agregatelor din Centrala Hidroelec-
trică (CHE) Porţile de Fier I, a arătat că 
performanţele grupurilor retehnologizate 
au fost atinse în conformitate cu prevederile 
contractuale şi că sunt la limita superioară a 
realizărilor mondiale în domeniu.

Producţia record înregistrată la Porţile 
de Fier I a fost în anul 1999, respectiv 6309 
GWh. Pe sistem, producţia record s-a înre-
gistrat în 2010 şi a reprezentat 7788 GWh. 

Anunţ important!
Rugăm membrii asociaţiei să-şi actualizeze urgent datele perso-

nale, fi e  completând formularul de pe site-ul AGIR http://www.agir.
ro/formular_actualizare.php, fi e prin transmiterea unui email sau a 
unei scrisori poştale cu numele, prenumele, data naşterii, email, 
număr de telefon şi numărul legitimaţiei (dacă acesta din urmă se 
cunoaşte). Datele se pot trimite prin email (pe adresa andreea.ploes-
teanu@agir.ro), prin fax (la nr. +4021 312 55 31) sau prin poştă (AGIR, 
Calea Victoriei nr. 118, cod poştal 010093, Bucureşti).
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AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ
 Vieți paralele, destine comune 

în slujba științei și tehnicii
Convorbire cu acad. Boris Draganov 

şi acad. Gleb Drăgan

Cu siguranţă, cititorii vor fi  de acord 
că o convorbire cu doi academicieni, fraţi 
gemeni, despărţiţi mult timp de vremuri po-
trivnice, reprezintă – în sine – un eveniment 
ieşit din comun. Sub impactul unui aseme-
nea prilej, a fost fi resc să solicităm, înainte 
de toate, o scurtă evocare a ceea ce s-a în-
tâmplat cu cei doi fraţi, născuţi în Basara-
bia, la un an şi jumătate după Marea Unire 
(6/19 iulie 1920), în perioada plină de tra-
gism a celui de-Al Doilea Război Mondial.

Teodor Brateş: Domnule acade-
mician Boris Draganov, mă adresez dvs. 
în prezenţa fratelui, academicianul Gleb 
Drăgan, cu bucuria pe care orice gazetar 
o trăieşte atunci când poate comunica tu-
turor celor interesaţi o biografi e – de fapt, 
o dublă biografi e – de excepţie. Aşadar, cu-
noaştem că evenimentele provocate de cea 
mai mare confl agraţie din istoria omenirii 
au adus în familia dvs. multă durere, multă 
suferinţă, inclusiv în urma despărţirii bru-
tale a membrilor ei, în vara anului 1940.

Boris Draganov: Dvs. aţi amintit că 
ne-am născut, Gleb şi cu mine, fraţi gemeni, 
în Basarabia. Precizez că este vorba despre 
satul Tătar Copceac, judeţul Cahul, în pre-
zent o localitate din Republica Moldova. Pă-
rinţii noştri erau învăţători. Ei ne-au cultivat, 
într-o măsură considerabilă, dragostea faţă 
de limba română.

T.B.: Pe care, cum se vede, n-aţi ui-
tat-o…

B.D.: Sigur, timpul şi-a lăsat urmele şi 
în această privinţă. Nu pot spune că vorbesc 
limba natală, limba română, aşa cum o vor-
beam în anii tinereţii. Dar, cum ziceaţi, n-am 
uitat-o. Era imposibil s-o uit. Am făcut liceul 
la Comrat, cel mai important oraş din acea 
parte a Basarabiei. Acolo a învăţat şi Gleb. 
Am intrat în liceu în 1931. Ultimele două cla-
se le-am făcut la Tighina. Acolo era un liceu 
special de matematică, adică materia şcolară 
care îmi plăcea foarte mult şi – cutez să spun – 
domeniu în care m-am afi rmat în anii adoles-
cenţei şi tinereţii. Primul an de facultate l-am 
făcut la Politehnica din Timişoara. În vara 
anului 1940, când sovieticii au ocupat Basa-
rabia, nordul Bucovinei şi Ţinutul Herţa, fa-
milia noastră a fost despărţită. Eu rămăsesem 
în timpul vacanţei în Basarabia şi aşa, forţat, 
am rămas sub ocupaţia sovietică. N-am mai 
ştiut multă vreme de Gleb, iar mama şi tatăl 
nostru fuseseră deportaţi în Siberia. Vă daţi 
seama în ce situaţie mă afl am, ce tragedie am 
trăit. În acele condiţii, împreună cu încă 10 
tineri din satul nostru am fost dezrădăcinaţi – 
la rândul nostru – şi duşi la Odessa.

Gleb Drăgan: Eu am fost prins de 
aceste evenimente tragice la Timişoara. 
Acolo se mutase o parte a Universităţii din 
Cluj, evacuată după Diktatul de la Viena, 
în condiţiile ocupaţiei hortiste. Am urmat 
cursurile de Matematică ale Facultăţii de 
Ştiinţe din Cluj.

T.B.: Văd că aţi avut, ambii fraţi, o pa-
siune pentru matematică.

G.D.: Da, această pasiune ne-a îndreptat 
nu numai spre o cât mai bună cunoaştere te-
oretică, ci şi spre practică. Spre inginerie. La 

Timişoara am continuat studiile la Facultatea 
de Electromecanică a Politehnicii de acolo.

T.B.: Într-o precedentă convorbire cu 
dvs., domnule academician Gleb Drăgan, 
convorbire publicată tot în Univers ingine-
resc, am prezentat o succintă trecere în re-
vistă a parcursului profesional încununat 
de alegerea în rândurile Academiei Româ-
ne. La rândul dvs. domnule academician 
Boris Draganov, ce aţi înscris în palma-
resul ştiinţifi c şi profesional în perioada 
postbelică?

B.D.: Înainte de a vă răspunde la aceas-
tă întrebare, trebuie să reamintesc că vreme 
îndelungată n-am ştiut nimic despre fratele 
meu Gleb, în pofi da a numeroase încercări 
de a-i „da de urmă“.

G.D.: Căutările au fost reciproce, prin 
toate mijloacele posibile în acele vremuri 
tulburi. Vă veţi da seama câte difi cultăţi a 
fost nevoie să înfrângem dacă veţi ţine cont 
de faptul că abia în 1988 am reuşit să luăm 
primele contacte directe.

T.B.: Atât de târziu?
B.D.: Da. Cu siguran-

ţă că şi dvs. cunoaşteţi cum 
au evoluat lucrurile în con-
diţiile regimurilor existente 
atunci în cele două ţări. Fapt 
este că abia în 1993 am ve-
nit la Bucureşti, împreună 
cu soţia, şi m-am reîntâlnit 
cu fratele meu Gleb. Timp 
de peste patru decenii am 
fost despărţiţi, fără să ştim 
unul de altul.

T.B.: Reîntâlnirea 
cred că v-a marcat pro-
fund.

B.D.: Bineînţeles. 
Trebuie să vă spun că, în acele momente, 
nici n-am simţit cât de mult timp trecuse de 
când nu ne-am văzut. Sângele de frate şi-a 
spus cuvântul. Probabil, în cazul gemenilor, 
acest sentiment este mai puternic.

T.B.: Consemnând aceste traiectorii 
biografi ce, determinate de evenimente care 
au marcat puternic destinele a milioane şi 
milioane de oameni, între care foarte mulţi 
români, ne dăm seama câtă dreptate a avut 
cronicarul când vorbea despre faptul că 
„bietul om se afl ă sub vremi“. Pentru a în-
vinge vitregia vremurilor, trăsăturile indi-
viduale au un rol extrem de important. Mă 
refer la voinţă, credinţă, vocaţie. De aceea, 
vă rugăm, în continuare, domnule acade-
mician Draganov, să depănaţi amintirile, 
cu accent – fi reşte – pe aspectele de ordin 
profesional, ştiinţifi c.

B.D.: În împrejurările amintite, am ur-
mat Universitatea de Marină din Odessa şi, 
după absolvire, am lucrat pe şantierul naval 
din Ismail. În 1952 am devenit candidat în 
ştiinţe…

T.B.: Echivalentul doctoratului din 
prezent…

B.D.: Exact. Apoi, am devenit doctor 
docent, la Universitatea din Kiev, în specia-

litatea mea, termoenergetica. Acum lucrez la 
Universitatea Naţională de Bioenergetică şi 
de Protecţie a Mediului.

G.D.: Este una dintre cele trei univer-
sităţi de vârf din Ucraina, cu un nivel înalt 
de activitate în sfera cercetării ştiinţifi ce din 
ţara vecină.

T.B.: Mulţumindu-vă, domnule aca-
demician Gleb Drăgan, pentru precizare, 
consider că avem acum deschiderea nece-
sară pentru abordarea unor aspecte ştiin-
ţifi co-tehnice, dintr-o perspectivă didactică 
şi, evident, în cea proprie sferei cercetării.

B.D.: Universitatea unde activez, cea 
din Kiev, are peste 1000 de cadre didactice, 
majoritatea acestora desfăşurând şi o activi-
tate de cercetare. Numărul studenţilor depă-
şeşte 40 000. În ceea ce mă priveşte, predau 
la masteranzi discipline noi, în primul rând, 
cele care se referă la cogenerare, nanotehno-
logiile în energetică, principiile optimizării 
în domeniul energetic, efi cienţa energiei re-
generabile, a energiei neconvenţionale, stra-
tegiile dezvoltării energeticii.

T.B.: Sunt discipline, după cum se 
poate observa, convergente, strâns legate 
între ele.

B.D.: Tocmai aceste componente ale 
disciplinelor pe care le predau îmi permit 
să am o viziune sistemică, fapt deosebit de 
important şi pentru activitatea de cercetare.

T.B.: Desfăşurată numai în sistemul 
universitar?

B.D.: Nu, lucrez şi la Institutul de Ter-
mofi zică al Academiei Naţionale a Ucrai-
nei. Sunt membru în trei consilii ştiinţifi ce 
ale Institutului, ceea ce – de asemenea – îmi 
permite să am o viziune globală asupra pro-
blematicii în care m-am specializat, şi anume 
termoenergetica. Nu poţi obţine rezultate 
pozitive în domeniul cercetării dacă nu eşti 
la curent cu progresele, cu preocupările din 
domeniile de „frontieră“, multidisciplinarita-
tea, ca şi interdisciplinaritatea constituind tră-
sături fundamentale ale ştiinţei contemporane 
şi, implicit, modalitatea principală de acţiune 
în domeniul cercetării. Latura practică este 
întărită de calitatea ofi cială pe care o am de 
expert naţional în domeniul energeticii. În 
această calitate, sunt consultant al primului-
ministru şi, evident, al ministrului Energeti-
cii, participând la elaborarea unor decizii pri-
vind dezvoltarea sectorului energetic.

G.D.: Probabil, din modestie, Boris nu 
a menţionat că activitatea sa a fost apreciată 
în mod deosebit şi prin acordarea titlului de 
„Cetăţean de Onoare al Kievului“.

B.D.: Ei, lasă, mai degrabă să vorbim 
despre ştiinţă şi tehnică, despre preocupările 
mele în domeniul în care m-am specializat.

T.B.: Vă rugăm să detaliaţi.
B.D.: În prezent, lucrez la cea de-a 

40-a carte a mea tot despre termoenergetică, 
o monografi e referitoare la rezultatele celor 
mai recente cercetări. Am elaborat şi manu-
ale, iar în privinţa articolelor apărute în re-
vistele ştiinţifi ce din Ucraina şi din alte ţări, 
de curând numărul lor a depăşit cifra de 500. 
Pentru că m-aţi întrebat ce se afl ă acum pe 
masa mea de lucru trebuie să vă spun că mă 
concentrez asupra proceselor de optimizare 
a instalaţiilor şi echipamentelor de protecţie 
din energetică. În această privinţă, mă bucur 
că pot să precizez că folosesc metodologia 

elaborată de marele savant de origine 
română, Adrian Bejan. Este, în momen-
tul de faţă, unul dintre cei mai renumiţi 
termoenergeticieni din lume. El lucrează 
în prezent în Statele Unite ale Americii, 
însă pregătirea de bază, formarea lui ca 
savant este legată de învăţământul poli-
tehnic românesc. Este – ca să spun aşa – 
un „produs“ al şcolii extrem de valoroase 
a energeticii româneşti.

T.B.: Noi, economiştii, cunoaştem 
– la rândul nostru – activitatea şi opera 
lui Adrian Bejan, fi ind vorba despre op-
timizarea complexă, nu numai tehnică, 
a proceselor din termoenergetică.

G.D.: Îmi permit să precizez că 
Adrian Bejan este membru de onoare al 
Academiei Române.

B.D.: Este un justifi cat semn de preţui-
re a unei activităţi remarcabile.

T.B.: Am reţinut că un domeniu că-
ruia îi acordaţi o mare importanţă în cer-
cetările dvs. este cel al energiilor necon-
venţionale. Cu siguranţă, cunoaşteţi că 
în România i se acordă acestui domeniu 
o atenţie specială, dat fi ind potenţialul de 
care dispunem.

B.D.: Da, cunosc şi rezultatele pe care 
cercetarea ştiinţifi că românească le-a obţinut 
în sfera energiilor neconvenţionale, realizări 
apreciate – şi ele – nu numai în Ucraina, ci 
şi în alte ţări. În ceea ce mă priveşte, am – la 
Kiev – o activitate de pionierat în promo-
varea tehnologiilor de utilizare a energiei 
solare, a vântului, a biomasei. Am convins 
autorităţile să fi nanţeze cât mai bine preo-
cupările cercetării ştiinţifi ce în materie de 
energie neconvenţională.

T.B.: Înţeleg că în domeniul larg al 
energeticii, ca şi în cel de specialitate de 
care vă ocupaţi, respectiv termoenergetica, 
există şi posibilităţi de dezvoltare a colabo-
rării româno-ucrainene.

(Continuare în pag. 6)

Acad. Gleb Drăgan şi acad. Boris Draganov (foto: Ion Marin)

Acad. Boris Draganov (foto: Ion Marin)
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Sediul central al Asociaţiei Generale a Inginerilor din Ro-
mânia (AGIR) a găzduit cea de-a treia dezbatere-sinteză con-
sacrată procesului de reindustrializare a României, un capitol 
esenţial al Proiectului Naţional de Modernizare Economică şi 
Socială. Schimbul de păreri s-a desfăşurat cu participarea se-
cretarului general al Asociaţiei Generale a Economiştilor din 
România (AGER), prof. univ. dr. Marin Dinu, şi a secretarului  
general al Academiei de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR), 
prof. univ. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu. În acest mod s-a 
reconfi rmat girul pe care reprezentativele organizaţii profesio-
nale la nivel naţional ale inginerilor şi economiştilor îl acordă, 
cu toată convingerea, efortului intelectual de larg interes public, 
subordonat unui obiectiv ştiinţifi c a cărui importanţă nu mai tre-
buie subliniată.

 
Consideraţiile expuse în cursul dezbaterilor au relevat ce-

rinţa de a se ţine seama de valoroasele achiziţii – inclusiv ale 
cercetării ştiinţifi ce din sferele economiei şi tehnicii – în privin-
ţa investigaţiilor într-un „teritoriu“ deseori minat nu numai de 
controverse ale specialiştilor, ci mai ales de defi citul de voinţă 
politică a factorilor decidenţi din conducerea ţării. În interven-
ţiile lor, mai ales prin întrebările adresate referenţilor principali, 
participanţii au pus accentul pe existenţa unor studii şi cercetări 
efectuate în diferite perioade, date uitării, astăzi, din păcate, ceea 
ce a dus şi duce la irosirea unei apreciabile „cantităţi“ de inteli-
genţă creativă. Tocmai de aceea s-a considerat că nimic din cele 
spuse la reuniune nu s-a afl at pe „loc gol“. 

Prima expunere a fost susţinută de prof. univ. dr. Claudiu 
Doltu, care a apreciat că, în perioada următoare, spaţiul de ma-
nevră al oricărei guvernări se va îngusta, ceea ce este valabil şi 
în privinţa unui posibil şi necesar proces de reindustrializare. 
În acest sens, a evocat măsurile adoptate la nivelul Uniunii 
Europene pentru întărirea discipli-
nei fi scale. Astfel, se restricţionează 
semnifi cativ posibilităţile de folosire 
discriminatorie a resurselor naţiona-
le. Totodată, se înăspresc condiţiile 
obligatorii pentru păstrarea şi conso-
lidarea stabilităţii macroeconomice. 
În concluzie, se prefi gurează situaţia 
în care va fi  mai multă ordine în siste-
mul economic şi social. De aici, o se-
rie de exigenţe superioare în materie 
de politici publice, îndeosebi în sfera 
industrială. Ideea principală constă în 
necesitatea de a se stabili priorităţile 
în materie de obiective, iar un Proiect 
Naţional de Modernizare Economi-
că şi Socială a României, asemenea celui susţinut de AGER, 
AGIR şi ASTR, poate contribui esenţial la realizarea acestui 
deziderat. Un asemenea proiect poate ajuta substanţial şi la 
elaborarea unor bugete publice multianuale, ca sursă deosebit 
de importantă pentru investiţiile pe care le implică procesul de 
reindustrializare. Cu alte cuvinte, se poate asigura un plus de 
realism în proiecţia viitorului previzibil.

Considerentele de ordin principial au constituit şi substanţa 
expunerii, mai ample, a conf. univ. dr. Liviu Voinea, care şi-a 
concentrat atenţia asupra elementelor de suport în procesul de 
reindustrializare, cu accent tot pe politicile publice. O parte din-
tre elementele de suport (care s-au dovedit utile) nu mai există 
în momentul de faţă, ca efect al unor grave erori decizionale la 
nivel naţional. Cu toate acestea, este posibil ca prin pârghiile fi s-
cale, bugetare, monetare să se vină în sprijinul unor obiective 

dezirabile din punct de vedere economic şi social, într-o viziune 
sistemică. Trecând la concretizări, vorbitorul s-a oprit asupra in-
vestiţiilor publice, ca factor multiplicator economic. Din cauza 
defi citului grav de transparenţă, este imposibil, la ora actuală, să 
se determine randamentul investiţiilor publice, şi aceasta chiar 
la nivelul majorităţii obiectivelor. Nu se poate face abstracţie de 
faptul că sunt deschise peste 40 000 de şantiere prevăzute în pro-
gramele instituţiilor centrale şi locale. Intervine şi tema extrem 
de controversată a fondurilor europene, întrucât – paradoxal – 
autorităţile de la Bruxelles dau bani pentru un proiect de investi-
ţii numai cu condiţia ca randamentul să fi e cu... minus. 

Participanţii la dezbatere, ingineri şi economişti, deopo-
trivă, au fost – într-o oarecare măsură – contrariaţi de respec-
tivul paradox, dar, până la urmă, lucrurile s-au lămurit atunci 
când s-a făcut preciza-
rea că este vorba des-
pre recuperarea fon-
durilor alocate şi nu 
despre randamentul 
obiectivului din mo-
mentul în care a fost 
dat în funcţiune (în fo-
losinţă). Am consem-
nat în „cronica“ noas-
tră şi acest „episod“ 
deoarece, pe parcursul 
întregii dezbateri, a 
avut loc, în repetate 
rânduri, un schimb viu 
de păreri care a permis 
clarifi carea multor aspecte, inclusiv de ordin terminologic.

Expunerea a prilejuit, în partea următoare, relevarea ne-
cesităţii (fapt caracteristic şi dezbaterilor precedente) de a se 
trece „mai repede“ de la diagnoză la conturarea unor recoman-
dări şi soluţii. În caz contrar, preconizatul Proiect Naţional nu 
va avea sufi cientă consistenţă pentru a-şi îndeplini raţiunea lui 
de a fi . Receptând sugestiile făcute de participanţi, Liviu Voi-
nea şi-a continuat demonstraţia asupra multiplicatorilor deoa-
rece, astfel, se facilitează întreaga operaţiune de identifi care a 
priorităţilor. A pus accentul pe investiţiile publice din dome-
niul infrastructurii întrucât numai în acest mod poate fi  valori-
fi cat mai efi cient potenţialul natural, material şi uman de care 
dispune România, începând cu cele mai mici localităţi şi zone 

până la scară naţională. 
Se impune a se opera, în 
special, cu două criterii: 
randamentul şi utilitatea 
socială. „Noi, pentru 
că nu avem sufi ciente 
resurse fi nanciare, dăm 
puţini bani la fi ecare, în 
loc să concentrăm fon-
durile pe un număr limi-
tat de obiective şi acelea 
rezultate din priorităţile 
naţionale stabilite în 
funcţie de cerinţele care 
decurg dintr-o autentică 
viziune strategică”.

Vorbitorul a apreciat că se impune regândirea modului 
în care se folosesc şi fondurile europene în domeniul investi-
ţiilor, sugerând că se cere de urgenţă eliminată situaţia în care 
acelaşi minister sau o altă instituţie publică să îndeplinească 
simultan funcţiile de unitate de management, organism inter-
mediar şi benefi ciar. Această opinie a fost împărtăşită de ma-
joritatea participanţilor, întrucât pune – cum se afi rmă dese-
ori – „degetul pe rană“. Din cauza anomaliei instituţionale şi 
organizaţionale – la care s-a făcut trimitere în această zonă a 
dezbaterilor – au apărut şi s-au amplifi cat multe dintre greu-
tăţile din prezent în accesarea fondurilor europene. S-au dat, 
în sensul amintit, exemplele „oferite“ de ministerele Educaţiei 
şi Muncii, unde se practică „într-o mare veselie“ suprapune-
rea de atribuţii, atât de păguboasă din unghiul de vedere al 
interesului public. Atât resursele interne, cât şi cele puse la 
dispoziţie de Uniunea Europeană se cer utilizate şi în strânsă 
legătură cu darurile oferite de natură României. Un potenţial 
imens, insufi cient valorifi cat, este cel al Dunării, o adevărată 

„autostradă“ navală care prezintă extrem de numeroase avan-
taje, mai ales în ceea ce priveşte costul transportului. 

Consideraţiile şi considerentele conţinute în expunere au 
reprezentat, pentru mulţi participanţi la discuţie, punctul de 
pornire pentru formularea unor întrebări menite să clarifi ce 
unele aspecte de fond. O asemenea întrebare a fost formulată 
de cunoscutul analist, dr. Ilie Şerbănescu, în legătură cu modul 
în care este structurat produsul intern brut (PIB) pe resurse şi 
utilizări. Răspunsurile date, mai ales de către reprezentanţii 
mediului de afaceri (Dan Caraman, Arin Stănescu, Emanuel 
Babici, Octavian Udrişte, Petre Pavel Szel) au permis iden-

tifi carea cerinţei de a se examina mai aprofundat 
preţurile de transfer la care recurg companiile 
multinaţionale. S-a apreciat că o rapidă clarifi care 
a temei ar permite să se promoveze şi o politică 
de impozitare mai apropiată de ceea ce se numeşte 
slujirea interesului naţional. Creşterea veniturilor 
bugetare pe calea unei fi scalităţi adecvate ar crea 
şi resurse mai multe pentru susţinerea unei politici 
investiţionale orientate spre reindustrializare. Spo-
rirea resurselor implică – în viziunea ing. Octavian 
Udrişte – o corelare raţională – fundamentată pe 
studii de impact – a sectorului industrial cu cel al 
transporturilor. Este iluzorie sporirea veniturilor 
impozabile în industrie fără luarea în calcul a efi -
cienţei transporturilor, îndeosebi a celui feroviar. 
Ceea ce s-a întâmplat în ultimii ani la CFR a venit 

în contradicţie fl agrantă cu toate criteriile de efi cienţă operabi-
le într-o economie de piaţă. A fost doar una dintre pledoariile 
pentru o viziune sistemică strict necesară, pentru elaborarea 
unui Proiect Naţional. Cealaltă a aparţinut dr. ing. Emanuel 
Babici, director executiv al Uzinsider SA, care a relevat nume-
roase exemple convingătoare, corelaţii dintre industria extrac-
tivă, energetică şi industria prelucrătoare, corelaţii care impun 
soluţii viabile atât pentru fructifi carea a ceea ce a mai rămas 
util din „moştenirea“ antedecembristă şi a capacităţilor noi 
(atâtea câte sunt), cât şi pentru folosirea oportunităţilor oferite 
de piaţa internă şi de cea externă. 

A urmat interesanta expunere a preşedintelui Agenţi-
ei Naţionale pentru Resurse Minerale (ANRM), dr. geolog 
Alexandru Pătruţi. După o scurtă trecere în revistă a evolu-
ţiei producţiei la principalele resurse minerale, evoluţie din 
care rezultă o comprimare semnifi cativă a activităţii utile din 
punct de vedere economic, mai ales în ultimii ani, vorbitorul 
a prezentat perspectivele, în funcţie de ceea ce se cunoaşte 
în prezent. Potrivit unei metodologii specifi ce, aceste resurse 
sunt unele geologice şi celelalte sigure sub aspectul rezerve-
lor. Vom reţine aici, în special, elementele care vizează a doua 
categorie. Astfel, la ţiţei există rezerve sigure de 
54 882 mii tone, ceea ce permite să se estimeze că 
vom dispune de resursa respectivă pe o perioadă 
de încă 15 ani. La gazele naturale, rezervele sigure 
sunt de 109 284 milioane mc, perioada de utilizare 
estimată fi ind de 10 ani. 

În ceea ce priveşte evidenţa resurselor mi-
nerale din ţara noastră, vorbitorul a prezentat şi 
comentat o serie de tabele interesante, din care au 
atras atenţia câteva, prin importanţa temei. În ma-
terie de cărbuni există nouă categorii de substanţe 
în 299 de zăcăminte afl ate în evidenţă. Resursele 
se ridică la aproape 4000 de milioane de tone. În 
exploatare se afl ă, însă, numai 43 de zăcăminte, cu 
un volum de resurse exploatabile de 547 milioane 
tone. La minereuri de metale feroase, în evidenţă 
se afl ă 4 substanţe, un număr total de 71 de zăcă-
minte, resursele globale situându-se la 89 milioane tone. În 
exploatare se găsesc două zăcăminte cu un volum de 15 000 
de tone. Tot în evidenţe, dar la capitolul minereuri de metale 
neferoase, sunt înregistrate 5 substanţe în 243 de zăcăminte. În 
acestea se estimează că se afl ă peste 500 de milioane de tone. 
Resursele exploatabile sunt, însă, de 184 milioane tone în doar 

Cartografi a explorărilor 
științifi ce

Nu este nevoie să o luăm 
mereu de la capăt

La „rece“, despre teme 
„fi erbinți“

Pertinența întrebărilor 
și onestitatea răspunsurilor

Prof. univ. dr. Claudiu Doltu

Conf. univ. dr. Liviu Voinea
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două zăcăminte în exploatare. Întrucât, în ultima vreme, se 
afl ă în centrul atenţiei publice situaţia din domeniul aurifer, 
preşedintele ARNM a prezentat o hartă din care rezultă că re-
zervele la Roşia Montană sunt de 314 tone de aur şi 1480 tone 
de argint, la Rovina se afl ă 294,5 tone de aur echivalent, la 
Certej 65,7 tone de aur şi 372 tone de argint, iar la Bucium Ro-
du-Frasin, 43 de tone de aur şi 120 de tone de argint. În ceea ce 
priveşte cuprul, altă temă controversată, s-au identifi cat rezer-
ve, în special, la Roşia Poieni, la Rovina, Colnic, Deva, Valea 
Morii şi Buciumi Tarniţa. S-au acordat licenţe de exploatare la 
Roşia Poieni, Roşia Montană şi Certej şi o licenţă de explorare 
la Rovina. Fiecare resursă a fost analizată de vorbitor şi prin 
prisma posibilităţilor pe care le oferă în vederea valorifi cării, 
în capacităţi industriale naţionale existente, ca şi a celor care 
se preconizează a se realiza pe termene mediu şi lung. În spe-
cial, resursele exploatabile, nu numai cele menţionate înainte, 
ci şi sărurile, mineralele utile nemetalifere, rocile utile, nă-
molurile terapeutice, apele subterane oferă premise favorabile 
pentru menţinerea şi dezvoltarea unor sectoare importante ale 
industriei, dar în niciun caz nu pot asigura integral materia 
primă pentru o activitate productivă îndelungată.

După expunerea preşedintelui ANRM, a intervenit prof. 
univ. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu, care a relevat necesita-
tea de a se lua în considerare, într-o mai mare măsură şi într-o 
manieră de responsabilitate la nivelul cerinţelor, resursele na-
turale în vederea stabilirii priorităţilor în materie de reindus-
trializare. Punctul de vedere al preşedintelui Alexandru Pătruţi 
(un punct de vedere personal) a vizat cerinţa imperioasă a reo-
rientării spre producţie, inclusiv spre ramurile care pot să valo-
rifi ce superior ceea ce se realizează şi se va realiza – probabil, 
prin aplicarea măsurilor preconizate în Proiectul Naţional – în 
agricultură. De asemenea, a apreciat că pe termen mediu nu 
există nicio alternativă viabilă la producerea energiei electrice 
pe cărbune, la volumul şi în ponderea din prezent şi la cele 
care se conturează pentru viitorul apropiat. De aici decurg şi 
o serie de orientări privind perspectivele ramurilor industriale 
furnizoare de utilaje şi echipamente în vederea continuării şi 
extinderii extracţiei în domeniul carbonifer. 

Asemenea cerinţe au fost aduse în atenţie atât prin între-
bări, cât şi prin consideraţii, bazate pe propria experienţă, de 
dr. ing. Mircea Halaciuga, Ştefan Roşeanu, prof. univ. dr. ing. 
Petre Pavel Szel şi de alţi participanţi. Au fost supuse exa-
minării date şi fapte referitoare nu numai la o gamă largă de 
resurse naturale, ci şi posibilităţile realiste de a se valorifi ca în 
capacităţile industriale existente şi în cele care dispun de pro-
iecte fezabile. Asemenea exemple au fost întregite de dr. ing. 
Emanuel Babici, care a precizat, între altele: „Toate rezervele 
de minereuri feroase care existau în România, şi erau renta-
bile economic, au fost, practic, exploatate. Mai avem rezerve 
în şisturile cristaline din Munţii Poiana Ruscăi, unde fi erul se 
găseşte în silicaţi, însă costurile de exploatare sunt foarte mari. 
Mai avem zăcământul de la Palazu Mare, similar cu cel de la 

Krivoi Rog (Ucraina), dar sub nivelul hidrostatic care arată 
că, practic, nu poate fi  exploatat rentabil. Au fost săpate puţuri 
cu diametru mare, de ordinul metrilor, s-a îngheţat apa din ju-
rul lor şi s-au făcut experimente. Prin urmare, concluziile sunt 
limpezi. De unde luăm resurse pentru industria metalurgică, 
aşa cum o mai avem în prezent? Reamintesc că, astăzi, Ro-

mânia exportă jumătate din fi erul vechi de care dispune. Ca-
pacităţile pentru producţia de oţel au fost concepute mai ales 
pentru utilizarea minereului adus din India şi Brazilia. De la 7 
milioane tone de oţel cât realiza Sidex Galaţi, în perioada de 
criză, nu s-au atins mai mult de 2 milioane. Se pune întreba-
rea: rămânem să facem, în continuare, oţel electric în România 
sau mergem în continuare pe orientarea de până acum? Răs-
punsul nu este lesne de dat, ci impune clarifi cări care nu pot 
rezulta din studii aprofundate efectuate exclusiv de specialişti. 
În aceeaşi manieră se cer abordate şi celelalte aspecte legate 
de fructifi carea resurselor naturale.“

Cu deosebit interes a fost aşteptată expunerea prof. univ. 
emerit dr. ing. Şerban Raicu (Universitatea Politehnica din 
Bucureşti), preşedintele secţiei „Ingineria transporturilor“ a 
Academiei de Ştiinţe Tehnice din România, expunere intitulată 
Infrastructurile tehnice şi dezvoltarea socio-economică a unui 
teritoriu. În mod riguros a fost defi nit respectivul teritoriu în 
patru sectoare, spaţiul topologic şi al resurselor, spaţiul natu-
ral, spaţiul antropic şi spaţiul politic. S-a relevat că amenajarea 
spaţiului se realizează prin construcţii şi reţele, iar ansamblul 
acestora alcătuieşte infrastructura tehnică a societăţii formată, 
la rândul ei, din construcţii civile şi industriale, precum şi din 
transporturi. Aceste precizări sunt foarte utile întrucât există 
multă „aproximaţie“ în utilizarea conceptului de infrastructu-
ră. Într-o sistematizare strict necesară, prima 
categorie include alimentările cu apă, energie 
electrică, gaz, energie termică, dar şi reţelele 
şi construcţiile pentru evacuarea şi epurarea 
apelor uzate, la care se adaugă transmisiile 
de informaţii. 

În materie de infrastructură a transpor-
turilor se au în vedere cele pe apă, rutiere, pe 
şine, aeriene şi spaţiale, prin conducte, prin 
suspendare pe cablu şi altele mai puţin utili-
zate. Am reţinut pentru prezentarea dezbate-
rilor aceste elemente de ordin conceptual, de-
oarece pentru fi ecare dintre ele se conturează 
domeniile care ar urma să fi e luate în consi-
derare la elaborarea Proiectului Naţional. 

O primă concluzie a fost formulată ast-
fel de prof. Raicu: „Din caracterul plurire-
laţional al reţelelor şi imprevizibilitatea momentelor în care 
descoperirile ştiinţifi ce devin progrese tehnologice pentru ori-
zonturi de timp comparabile cu durata de viaţă a infrastructu-
rilor tehnice ale societăţii, în general, şi a celei de transport, în 
special, decurg incertitudini privind efi cienţa marilor proiecte. 
Aceasta chiar în ipoteza în care se apelează la cele mai ela-
borate strategii de fundamentare multicriterială a unor astfel 
de investiţii“. În ceea ce priveşte activitatea socio-economică 
specifi că, vorbitorul s-a referit la fl uxurile de bunuri şi persoa-
ne, la cele de transport şi de trafi c, punând accentul pe cerinţa 
de a se asigura accesibilitatea acestora. Au fost date exemple 
referitoare la reţelele de transport public, urban şi interurban 
prin amplasarea raţională sau, dimpotrivă, iraţională, a auto-
gărilor în staţiile de cale ferată, cât şi a punctelor de joncţiune. 
Din aceste exemple a rezultat că infrastructura este determi-
nantă pentru serviciul de transport prin prisma sporirii acce-
sibilităţii. Aceasta reprezintă o condiţie strict necesară pentru 
declanşarea unei dinamici economice şi sociale pozitive, însă 
respectiva condiţie vizează potenţialul mediilor economice 
locale în materie de inovare industrială şi comercială. O im-
portanţă specială prezintă activitatea de profi l determinată de 
mărimea fl uxurilor pentru care nu există, în momentul de faţă, 
o infrastructură adecvată. De aici şi măsura efectelor structu-
rante ale investiţiei. Reţelele de transport au drept proprietăţi 
conexitatea (măsura în care reţeaua solidarizează sau nu ele-
mentele sistemului) şi conectivitatea (care permite evaluarea 
legăturilor multiple asigurate de reţeaua respectivă între com-
ponentele sistemului).

În expunerea profesorului Raicu, un loc special a fost 
rezervat aspectelor legate de optimizarea legăturilor între re-
ţelele de transport public urban şi interurban, prin amplasa-

rea punctelor de joncţiune în aceeaşi zonă. Este vorba, între 
altele, despre punctele nodale ale reţelei de transport urban 
corelate cu staţiile de cale ferată şi autogări. Accesibilitatea 
este văzută în raport cu o funcţie economică, iar atractivitatea 
include, între altele, locurile de muncă, educaţia, serviciile de 
utilitate publică, spaţiile de cumpărături, de recreere. În ceea ce 
priveşte evaluarea atractivităţii, s-a pus accentul pe problemele 
delicate, cum ar fi  forma funcţiei, comportamentul utilizatorilor 
determinat de principiul efortului minim şi alegerea itinerarii-
lor, dependenţa de calitatea ofertei, adaptarea acesteia din sfera 
transportului public în funcţie de minimizarea orei de sosire, 
maximizarea orei de plecare, timpul maxim disponibil la desti-
naţie. În privinţa efectelor structurante, autorul expunerii a pus 
accentul pe ansamblul consecinţelor declanşate de o infrastruc-
tură/serviciu de transport asupra spaţiului geografi c în termeni 
de localizare a populaţiei, activităţi şi dezvoltare locală, ca şi re-
gională. S-a apreciat că infrastructura este determinantă pentru 
serviciul de transport, reprezentând axa majoră de amenajare a 
teritoriului care sporeşte accesibilitatea. Este vorba nu numai 
despre o condiţie necesară, ci şi una posibilă pentru asigurarea 

unei dinamici economice 
şi sociale pozitive. 

O condiţie indispen-
sabilă pentru corelarea 
accesibilităţii cu atractivi-
tatea vizează fructifi carea 
potenţialului de care dis-
pun mediile economice 
locale în materie de ino-
vare industrială şi comer-
cială. Respectiva condiţie 
indispensabilă poate im-
pune nevoia de creştere 
a accesibilităţii prin rea-
lizarea de infrastructuri 
extinse. Deosebit de im-
portantă este ideea potrivit 

căreia atractivitatea – prin mărimea fl uxurilor noii infrastructuri 
care conferă accesibilitate sporită – reprezintă „sediul“ problemei 
de fond, dând măsura efectelor structurante ale investiţiei. 

Sistemul de transport include, la capitolul ofertă, circula-
ţia, iar la capitolul cerere, sistemul de activităţi. Circulaţia efec-
tivă determină, în timp, modifi cări în sistemul de activităţi prin 
calitatea serviciilor oferite şi prin resursele consumate pentru 
efectuarea prestaţiei. Circulaţia antrenează, tot în timp, schim-
bări în sistemul de transport, deoarece, în funcţie de circulaţia 
înregistrată şi de cea previzibilă, entităţile economice şi socia-
le, precum şi colectivităţile teritoriale dezvoltă noi servicii de 
transport şi de expediţii, ori, în sens contrar, renunţă la altele.

Profesorul Raicu a abordat şi tema complexă a proprie-
tăţilor unor reţele de transport. Este vorba despre conexitatea 
care permite caracterizarea relaţiilor dintre subsisteme şi indi-
că măsura în care reţeaua se solidarizează sau nu cu elemen-
tele sistemului. La rândul ei, conectivitatea permite evaluarea 
legăturilor multiple pe care reţeaua le asigură între componen-
tele sistemului. 

Profesorul Raicu a prezentat în continuare, pe larg, tră-
săturile infrastructurilor de transport din România comparativ 
cu alte ţări, rezultând, în cele mai multe cazuri, decalaje con-
siderabile. În ceea ce priveşte amenajarea teritoriului, optimul 
economic se cere realizat printr-o repartiţie uniformă a acti-
vităţilor în spaţiul dat, iar în materie de transporturi, esenţială 
este concentrarea serviciilor între marile centre de dezvoltare 
economică. În vederea elaborării Proiectului Naţional prezin-
tă o mare importanţă luarea în calcul a valorii considerabile a 
investiţiilor, durata lungă de viaţă, inerţia capitalului investit. 

(Continuare în pag. 7)

Accesibilitate și atractivitate

Difi cilul proces critic 
de evaluare

Mărturii despre noi înșine

Comparațiile care îngrijorează 
și... mobilizează

Prof. univ. emerit dr. ing. Şerban Raicu 

https://biblioteca-digitala.ro



6 UNIVERS INGINERESC    Anul XXIII  Nr. 10 (512)  16 – 31 mai 2012

(Urmare din pag. 3)
B.D.: Desigur, posibilităţile sunt foar-

te largi şi, din păcate, nu sunt valorifi cate 
nu numai în măsura necesarului, ci nici la 
nivelul minimal – ca să mă exprim astfel – 
al posibilului.

T.B.: Chiar aşa?
B.D.: Vă vorbesc în cunoştinţă de cau-

ză. În ceea ce mă priveşte, am la activ unele 
demersuri în sensul la care v-aţi referit. Am 
publicat aici, în România, unele articole şi 
am facilitat apariţia unor articole ale cerce-
tătorilor români în domeniu în Ucraina. Nu 
este o legătură sufi cientă. O foarte bună oca-
zie o va constitui Conferinţa internaţională 
din domeniul energeticii pe care Institutul 
nostru o organizează la Kiev, în luna octom-
brie a acestui an. Am trimis invitaţii de parti-
cipare şi specialiştilor români, inclusiv celor 

de la Cluj-Napoca. Sper că aceste invitaţii 
vor fi  onorate şi vom avea prilejul să ne cu-
noaştem mai bine, să identifi căm domenii şi 
modalităţi de colaborare mai efi ciente. Sunt 
membru în Comitetul de organizare a Con-
ferinţei şi mă voi ocupa special de colabora-
rea cu stimaţii colegi din România.

T.B.: Există premise favorabile şi 
pentru o colaborare în domeniul publica-
ţiilor de specialitate?

B.D.: Categoric. Chiar şi cu prile-
jul acestei vizite am discutat la Bucureşti 
modalităţile de colaborare la alcătuirea 
unor monografi i şi manuale cu specialiştii 
români. Mă gândesc să scriem împreună 
Manualul de termotehnică. Ar fi  un pas im-
portant spre adâncirea colaborării noastre 
ştiinţifi ce. Manualul ar putea să fi e tradus şi 
în limba engleză.

T.B.: Cred că prezintă interes şi ar 
putea avea o contribuţie esenţială la dez-
voltarea relaţiilor ştiinţifi ce organismele 
academice din cele două ţări, precum şi 
organizaţiile profesionale ale inginerilor.

B.D.: Sunt de acord cu dvs. Am dis-
cutat cu distinsul profesor Mihai Mihăi-
ţă, preşedintele AGIR şi vicepreşedinte al 
Academiei de Ştiinţe Tehnice din România, 
cum putem să asigurăm şi un caracter insti-
tuţional relaţiilor noastre pe tărâm ştiinţifi c. 
Există aici, în România, o mare disponibi-
litate în acest sens, iar în ceea ce mă pri-
veşte voi face demersurile necesare la Kiev. 
Putem să decidem, în termen cât mai scurt, 
ce trebuie să facem reciproc pentru a avea 
o colaborare mai adâncă. Aşa cum sper că 
se vor dezvolta relaţiile şi în alte domenii 
ale ştiinţei, ca aport la progresul general al 
colaborării dintre Ucraina şi România.

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

Universitatea Eftimie Murgu din Reșița, 
gazdă a unui program de învățare intensivă

Universitatea Politehnica din Timişoa-
ra, Facultatea de Management în Producţie 
şi Transporturi, împreună cu Universitatea 
Eftimie Murgu din Reşiţa organizează, la par-
tenerul din Reşiţa, în perioada 10 – 23 iunie 
2012, Programul Intensiv Erasmus cu titlul 
ACTUAL CHALLENGES IN LOGISTICS 
AND MAINTENANCE OF INDUSTRIAL 
SYSTEMS. Acesta face parte din programul 
Erasmus de învăţare pe tot parcursul vieţii 
(Lifelong Learning Programme), fi nanţat 
cu sprijinul Comisiei Europene (programul 
LLP-ERASMUS/11-EIP-ROTIMISOA04).

În cadrul acestui program participă 35 

de studenţi şi 9 profesori din 7 universităţi 
partenere din 5 ţări (România, Franţa, Litua-
nia, Polonia şi Slovacia), pe parcursul a două 
săptămâni de predare intensivă, vizite la în-
treprinderi, workshop, simulări şi jocuri de 
întreprindere în domeniul logisticii şi mente-
nanţei sistemelor industriale. Studenţii parti-
cipanţi primesc la absolvirea programului 6 
credite ECTS pe care le vor putea folosi în 
cadrul universităţii de unde provin. 

Un aspect important al proiectului este 
oportunitatea studenţilor, cu diferite speci-
alizări şi culturi, de a învăţa într-un mediu 
internaţional european, în echipe mixte, 

asistaţi de profesori cu diferite abordări pe-
dagogice, tehnici şi culturi, ceea ce nu ar fi  
fost posibil în situaţia unei singure instituţii. 

Dintre rezultatele aşteptate ale proiec-
tului se pot aminti: curricula programului, 
materiale de învăţare (un handbook, mate-
riale online), colecţii de rapoarte/analize ale 
studiilor de caz ale studenţilor, schimburi de 
experienţe, cunoştinţe şi bune practici.

Proiectul a fost iniţiat în anul 2008 de că-
tre partenerul din Franţa, Universite D’Artois, 
IUT Betune, şi a avut prima ediţie în 2009 la 
Bethune, iar următoarea a fost anul trecut în 
cadrul Universităţii Politehnica din Timişoa-

ra. De asemenea, se doreşte desfăşurarea lui 
şi anul 2013, în cadrul partenerului din Baia 
Mare, la Centrul Universitar Nord al Uni-
versităţii Tehnice din Cluj-Napoca.

Coordonator al proiectului 
pentru 2012,

Conf. dr. ing. Adrian PUGNA

Vieți paralele, destine comune 
în slujba științei și tehnicii

AGIR aşteaptă cu interes 
participarea dumneavoastră 

la simpozionul 
Educaţia – Componentă 

esenţială a politicii 
de mediu, 

care va avea loc în data de 5 iunie 
a.c., cu ocazia 

Zilei Internaţionale a Mediului.  
Informaţii în site-ul http://www.agir.ro.

Manifestarea s-a desfăşurat în perioa-
da 3 – 4 mai a.c., în Laboratorul EXPERI-
MENTARIUM Tm al Departamentului de 
Hidrotehnică al Facultăţii de Construcţii şi 
Arhitectură din Universitatea Politehnica 
din Timişoara. Evenimentul a fost organi-
zat de CNCisC, cu sprijinul departamentu-
lui menţionat mai sus şi cu concursul SC 
Aquatim SA Timişoara.

În prima zi a manifestării, reuniunea 
a debutat cu prezentarea Poligon experi-
mental de canalizare vacuumată ISEKI – 
Principii de bază şi demonstraţie practică 
(prof. dr. ing. Ion Mirel şi ing. Alexandru 
Adalbert Péter, director general SC Aqua-
pol România SA şi SC Tanoprest SRL, 
ambele din Oradea). Au urmat comunică-
rile Reabilitarea podului metalic istoric de 
la Săvârşin, jud. Arad (prof. dr. ing. Radu 
Băncilă), Noua procedură de evaluare a 
impactului asupra mediului (ing. Cristina 
Măruntu şi ing. Diana Necşulescu – SC 
Consitrans SRL Bucureşti), Materiale de 
construcţii de fi nisaje pentru clădiri monu-
ment, în special pentru asanarea acestora 
(ing. Rareş Bredean – Firma KERAKOLL 
Italia), Consolidări structurale cu mate-
riale compozite – fi bre de carbon şi/sau 
reabilitarea staţiilor de epurare ape uzate 
(ing. Dan Zeno – Firma SIKA România). A 
urmat o sesiune de întrebări şi răspunsuri.

Tot în prima zi a avut loc şedinţa bia-
nuală (de primăvară) deschisă de preşedin-
tele CNCisC, dr. ing. Victor Popa, vicepre-
şedinte al SC Consitrans SRL Bucureşti, 
membru corespondent al Academiei de 
Ştiinţe Tehnice din România. Ordinea de zi 
a inclus primirea de noi membri, raportul 
preşedintelui şi al Comisie de cenzori, o in-
formare prezentată de dr. ing. Andrei Miha-
lik privind stadiul de pregătire a Conferinţei 
Internaţionale CNCisC din 27 – 28 septem-
brie, care se va desfăşura la Băile Felix.

Evenimentul de la Timişoara a inclus 
lansarea primelor două volume (Concep-
tul & Mediul ambiant şi Construcţiile) din 
lucrarea Comportarea in situ a construcţi-
ilor şi aptitudinea lor pentru exploatare, a 
dr. ing. Felician Eduard Ioan Hann. 

În a doua zi a manifestării, partici-
panţii au efectuat o vizită de documentare 
la SC Aquatim SA Timişoara.

Ing. dipl. Ion Fântânaru
Secretar al CNCisC

Autoritatea Naţională de Reglemen-
tare în domeniul Energiei (ANRE) va rea-
naliza, în luna iunie a.c., schema de sprijin 
pentru investiţiile în unităţi fotovoltaice 
de producţie a energiei şi este posibil să 
propună Guvernului diminuarea schemei 
de sprijin prin certifi cate verzi, potrivit lui 
Zoltan Nagy-Bege, director în ANRE. „Pri-
ma analiză va fi  făcută până la fi nele lunii 
iunie, acum evaluăm proiectele. Vom pro-
pune Guvernului schimbarea schemei de 
sprijin, acolo unde se justifi că. Dacă va fi  
cazul, vom propune Guvernului reducerea 
numărului de certifi cate verzi, dar asta va fi  
la latitudinea Executivului“, a afi rmat ofi -
cialul ANRE cu prilejul unui eveniment de 
profi l. „ANRE susţine reducerea numărului 
de certifi cate verzi pentru energia produsă 
în centrale fotovoltaice din 2013, în timp 
ce Parlamentul susţine ca diminuarea să fi e 
aplicată din 2014. În cazul în care Comisia 

Europeană va constata că este supracom-
pensare, benefi ciarii de certifi cate verzi pri-
mite ilegal vor fi  obligaţi să le returneze sau 
ANRE va anula certifi catele din ofi ciu“, a 
continuat Zoltan Nagy-Bege. 

Ofi cialii Autorităţii de reglementare au 
afi rmat că există riscul ca ajutorul de stat să 
fi e prea mare şi, implicit, companiile să ob-
ţină venituri nejustifi cat de mari, în contex-
tul în care Legea de sprijin a investiţiilor în 
energii regenerabile pre-
vede praguri de recuperea 
a investiţiilor care nu tre-
buie să depăşească 10%. 
Potrivit lui Zoltan Nagy-
Bege, în 2010 investiţia 
pentru 1 MW în unităţi fo-
tovoltaice era de 3,5 mili-
oane euro, rezultând o rată 
de rentabilitate de 11,6%, 
peste limita stabilită de 

lege. În momentul de faţă – a mai precizat 
ofi cialul ANRE – costurile echipamantelor 
au scăzut, iar pentru 1 MW instalat în pano-
uri fotovoltaice investiţia a scăzut la 2 mili-
oane euro, însă rata de rentabilitate a cres-
cut la peste 22%. „Dacă rata de rentabilitate 
creşte cu mai mult de 10%, statul trebuie să 
intervină şi să diminueze numărul de certi-
fi cate verzi. Vrem ca, din ianuarie 2013, să 
îndeplinim obligaţia faţă de Comisia Euro-

peană de a reduce 
numărul de cer-
tifi cate în caz de 
supracompensare. 
Dacă vom reduce 
numărul de certi-
fi cate, nu vom co-
borî sub acest prag 
de rentabilitate“, a 
afi rmat directorul 
ANRE.

Ajutorul de stat pentru investiţiile în producerea Ajutorul de stat pentru investiţiile în producerea 
energiei solare ar putea fi  diminuatenergiei solare ar putea fi  diminuat

A 57-a Adunare 
Generală a Comisiei 

Naţionale Comportarea 
in situ a Construcţiilor 

(CNCisC)

https://biblioteca-digitala.ro



7UNIVERS INGINERESC    Anul XXIII  Nr. 10 (512)  16 – 31 mai 2012

(Urmare din pag. 5)
Se constată difi cultăţi în procesul de restruc-
turare a amenajărilor şi pentru introducerea 
progresului tehnic, iar valoarea investiţiilor 
nu poate avea alt garant decât puterea publi-
că. Totodată, investiţiile rămân mult timp ne-
productive, calculele impunând luarea în con-
siderare a trei categorii de efi cienţă: tehnică, 
fi nanciară, economică (socială, globală). Se 
înregistrează, de regulă, un interval de timp 
relativ mare, 15 – 25 de ani, între momentul 
adoptării deciziei şi cel al fi nalizării unei suc-
cesiuni coerente de investiţii în infrastructură. 

Principalele concluzii ale expunerii au 
fost sistematizate astfel: a) se cer luate în 
considerare interdependenţele, pe termen 
scurt, mediu şi lung, între amenajarea teri-
toriului şi urbanism, precum şi gestiunea 

sistemelor pentru transportul de mărfuri şi 
persoane; b) la nivel de principiu, demersu-
rile de planifi care teritorială trebuie să înglo-
beze politicile de transport într-o viziune de 
ansamblu care să includă: localizarea reşe-
dinţelor şi activităţilor, mai buna utilizare a 
spaţiilor disponibile, amplasarea şi organi-
zarea polilor şi axelor de dezvoltare; c) pro-
movarea conceptului de dezvoltare durabilă 
impune o corectă articulare între „amenaja-
rea teritoriului, urbanism şi transporturi“; d) 
se impune o abordare coerentă  în procesul 
decizional al responsabililor politici în do-
meniile transportului, amenajării teritoriului 
şi urbanismului la toate nivelurile de organi-
zare teritorială; e) este necesară efectuarea 
de cercetări pentru elaborarea unei „sche-
me de coerenţă teritorială“ care să cuprindă 

„planurile locale de urbanism“ şi „planurile 
de deplasări urbane“.

La o asemenea întrebare explicită şi im-
plicită în mai multe intervenţii la dezbatere, 
expunerea profesorului Şerban Raicu răs-
punde – potrivit opiniilor exprimate în cursul 
confruntării opiniilor – cu argumentele viziu-
nii sistemice, care pune în evidenţă caracterul 
fertil al metodologiei ştiinţifi ce realiste care 
implică exprimarea multor rezerve (să le spu-
nem doar aşa) referitoare la o gamă largă de 
aspecte, de la defi citul de voinţă politică ma-
nifestat în întreaga perioadă postdecembristă 
la puţinătatea resurselor fi nanciare interne, la 
slăbiciunile capitalismului autohton, la diso-

luţia unor instituţii publice, iar după unele pă-
reri (Ilie Şerbănescu, Arin Stănescu, Octavian 
Udrişte) a statului, în ansamblul lui.

Astfel de rezerve n-au constituit, însă, 
un impediment în efortul general îndreptat nu 
numai spre conturarea unei diagnoze corecte, 
ci şi în cel îndreptat spre identifi carea de solu-
ţii. Şi sub acest aspect, expunerea profesorului 
Raicu deschide piste fertile pentru abordarea 
sistemică a temei infrastructurii din perspec-
tiva viziunii strategice pe care o impune un 
autentic Proiect Naţional de Modernizare 
Economică şi Socială a României. Sunt consi-
deraţii deosebit de utile nu numai pentru con-
turarea capitolului referitor la procesul de rein-
dustrializare, ci şi pentru celelalte componente 
ale documentului care va fi  elaborat într-o 
primă redactare în perioada următoare. (T.B.)

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Premiile AGIR pentru anul 2011

La ce este bun
scepticismul?

Reindustrializarea României: 
contenciosul dintre dorință și putință

Asociaţia Generală a Inginerilor din 
România anunţă deschiderea competiţiei 
Premiile AGIR pentru anul 2011. 

Devenită tradiţională, acţiunea doreş-
te să încurajeze şi să promoveze realizările 
inginerilor români, să contribuie la creşte-
rea competitivităţii tehnico-ştiinţifi ce româ-
neşti.

Vă adresăm rugămintea să ne sprijiniţi 
în mediatizarea competiţiei, transmiţând 
această informaţie şi altor persoane eventu-
al interesate, colaboratori, societăţi, institute 
etc.

Premiile AGIR se acordă pentru lucrări 
inginereşti deosebite (concepute, proiectate 
şi aplicate) sau cărţi originale, de înalt nivel 
tehnico-ştiinţifi c, pe următoarele secţiuni: 
Tehnologia informaţiei, Inginerie electrică, 
Ingineria construcţiilor de maşini, Ingineria 
construcţiilor civile şi industriale, Inginerie 
chimică, Inginerie agricolă şi silvică, Ingi-
neria mediului, Ingineria transporturilor, 
Inginerie metalurgică, Ingineria resurselor 
naturale şi energiei, Ingineria textilelor şi 
pielăriei.

Propunerile, însoţite de documentaţia 
solicitată, vor fi  trimise pe adresa asociaţiei: 
Calea Victoriei nr. 118, 010093 – Bucureşti.

Data limită pentru colectarea lucrărilor 
este 15 iulie a.c.

Potrivit regulamentului, în cazul lucră-
rilor inginereşti deosebite realizate şi aplica-
te, pentru fi ecare propunere trebuie prezen-
tat un dosar care va cuprinde:

● nota de prezentare din partea insti-
tuţiei realizatoare, în care se vor preciza 
obiectivul lucrării, caracterul de noutate, 
rezultate;

● documentaţia tehnică reprezentativă;
● atestarea – din partea societăţilor 

comerciale sau regiilor autonome benefi ci-
are – privind punerea în funcţiune, respectiv 
lansarea în  producţie de serie în anul 2011, 
precum şi rezultatele tehnico-economice 
obţinute.

În cazul cărţilor (editate în anul 2011) 
sunt necesare:

● un exemplar al cărţii;
● aprecieri din partea a trei instituţii 

sau personalităţi inginereşti din domeniu 

privind originalitatea şi valoarea tehnico-
ştiinţifi că. 

Nu se acceptă manuale, cursuri – indi-
ferent de nivelul lor – şi lucrări care nu au 
un grad tehnico-ştiinţifi c ridicat şi caracter 
de originalitate.

Premiile vor fi  acordate în cadru festiv, 
în data de 14 septembrie a.c., în prezenţa unor 
personalităţi din Academia Română, Acade-
mia de Ştiinţe Tehnice din România, ministe-
re, universităţi tehnice, regii autonome, soci-
etăţi de cercetare, proiectare şi producţie şi în 
prezenţa reprezentanţilor mass-media. 

Lucrările premiate vor fi  prezentate 
prin intermediul unui scurt fi lm documen-
tar (fond muzical – imagini – comentariu) 
cu durata de maximum 5 minute, realizat 
ca fi şier avi, pe CD sau DVD, fi lm pe care 
autorii, anunţaţi în timp util, îl vor realiza şi 
trimite la sediul AGIR din Calea Victoriei 
nr. 118 până la data de 26 august a.c.

Detalii se pot obţine accesând www.
agir.ro, sau de la sediul asociaţiei, tel.: 
0213168993, 0213168994, e-mail: offi ce@
agir.ro, cristina.puican@agir.ro. 

Asociaţia pentru Automatizări şi 
Instrumentaţie din România (AAIR) a orga-
nizat, în perioada 8 – 10 mai a.c., cea de-a 
2-a ediţie a evenimentului RAILF – Târgul 
de Automatizări & Instrumentaţie şi Echipa-
mente de Laborator din România, găzduit de 
Sala Palatului din Bucureşti.

AAIR, înfi inţată în iu-
nie 1990, are peste 600 de 
membri individuali, peste 75 
de membri persoane juridice 
(organisme guvernamentale, 
societăţi comerciale, institute de cercetare-
dezvoltare, universităţi tehnice), 11 sucur-
sale în ţară şi una în Republica Moldova. 
Având o bogată experienţă profesională, 
de peste 21 de ani, AAIR – asociaţia 
profesională a specialiştilor din România în 
domeniile automatizărilor, achiziţiei de date, 
acţionărilor şi măsurărilor – urmăreşte, prin 
organizarea RAILF, să promoveze aceste ra-
muri industriale naţionale, atât din punct de 

vedere ştiinţifi c, cât şi din punct de vedere 
practic, comunicând specialiştilor noutăţile 
la zi, pe plan naţional şi internaţional.

Dr. ing. Horia-Mihai MOTIT ne-a de-
clarat ca obiectivele RAILF 2012 (Expoziţie 
şi Simpozion) au fost identifi carea unor noi 

punţi de amplifi care 
a colaborării dintre 
furnizorii de echipa-
mente şi prestatorii de 
servicii în domeniile 
automatizărilor & 

instrumentaţiei şi aparaturii de laborator 
şi utilizatorii acestora.

Dată fi ind importanţa evenimen-
tului, RAILF 2012 a primit sprijinul 
unor importante organisme naţionale: 
Asociaţia Română a Apei (ARA), Comite-
tul Naţional Român al Consiliului Mon-
dial al Energiei (CNR-CME), Federaţia 
de Petrol, Energie şi Gaze (FedePEG), 
Societatea Română de Metalurgie (SRM).

De asemenea, cu prilejul expoziţiei, 
a fost organizat un simpozion structurat în 
patru secţiuni, care, în mod succesiv, s-au 
referit prin lucrările prezentate la: gestiu-
nea optimă a apei, a energiei, a gazelor 
naturale şi a petrolului prin automatizări 
şi instrumentaţie, precum şi la noutăţile 
din acest domeniu, aplicate în industria 
metalurgică.

Dr. ing. Amuliu Proca

Conferința Educație 
și spiritualitate

Centrul Universitar Drobeta Tur-
nu Severin al Universităţii din Craiova 
a găzduit recent Conferinţa Educaţie şi 
spiritualitate. Organizată de Universita-
tea din Craiova, Facultatea de Teologie, 
Istorie şi Ştiinţe ale Educaţiei, Departa-
mentul de Ştiinţe ale Educaţiei, Centrul 
Universitar Drobeta Turnu Severin, în 
parteneriat cu Casa Corpului Didactic 
Mehedinţi şi Asociaţia Generală a Ingi-
nerilor din România, conferinţa s-a des-
făşurat pe trei secţiuni: secţiunea univer-
sitar, secţiunea învăţământ preuniversi-
tar, secţiunea studenţi. Au fost susţinute 
peste 50 de lucrări. Potrivit lect. univ. dr. 
ing. Dumitru Bălă, preşedintele Sucursa-
lei AGIR Mehedinţi, participarea la eve-
niment a fost numeroasă şi, în funcţie de 
subiectul abordat de lucrări, acestea vor 
fi  publicate în anale ale Universităţii din 
Craiova sau în volumul conferinţei. Or-
ganizatorii încearcă să organizeze aceas-
tă manifestare în fi ecare an, iar în 2013 
conferinţa să devină internaţională. 

Stimaţi colegi, membri şi 
nemembri ai AGIR şi ai ASTR, 

ingineri, profesori, manageri şi 
alţi simpatizanţi ai celor două 

entităţi, prieteni, 
Vă rugăm ca, în conformita-

te cu prevederile art. 57, alin. 4 
din Legea nr. 571/2003 privind 
Codul Fiscal, să optaţi, odată 
cu depunerea declaraţiei pe ve-
nitul global, ca 2% din impozitul 
pe venitul aferent anului 2011 
să fi e direcţionat către Asociaţia 
Generală a Inginerilor din România 
(organizaţie neguvernamentală), 
cod fi scal R3162244, cont IBAN 
RO22RZBR0000060004711869, 
deschis la Raiffeisen Bank SA, 
Agenţia Piaţa Amzei.

Vă mulţumim.
Mihai Mihăiţă

Târgul pentru Automatizări & Instrumentaţie 
şi Echipamente de Laborator din România – RAILF 2012
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Românul e născut...
Românul e născut...

          Pe plaiul nostru mioritic, 

                Ştim toţi un adevăr concret:

                  Românul e născut poet,

               Dar pe parcurs devine critic!

               
                      

Florian Abel Florian Abel                                                                         

(Din (Din Caiet de club 2011
Caiet de club 2011)     

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Bulgaria intenționează să con-
struiască o autostradă între România 
și Turcia. Guvernul bulgar intenţionează să 
construiască o autostradă care să facă legătura între 
România şi Turcia. Ministrul bulgar al Dezvoltării 
Regionale, Liliana Pavlova, a declarat că investiţia 
necesară pentru această autostradă (care ar urma să 
aibă o lungime de 300 de kilometri) va fi  de circa 
1,5 miliarde leva (aproximativ 765 milioane euro). 
Autorităţile din ţara vecină au declarat că s-au con-
sultat deja, pentru acest proiect, cu investitori din 
Qatar, China şi Oman. Potrivit statisticilor, circa 
7000 de vehicule, majoritatea camioane, tranzitea-
ză zilnic Bulgaria în drumul spre Turcia.

● Cel mai mare telescop solar eu-
ropean, inaugurat în Insulele Canare. 
Cel mai mare telescop solar european a fost inaugu-
rat, la 21 mai a.c., în arhipelagul spaniol al Insulelor 
Canare şi va permite, potrivit coordonatorilor aces-
tui proiect ştiinţifi c, studierea suprafeţei Soarelui cu 
o precizie superioară. Reprezentanţii Institutului de 

A s t ro f i z i că 
din Insulele 
Canare (IAC) 
au precizat că 
noul telescop 
este, cu dia-
metrul său de 
1,5 metri, cel 
mai important 
telescop solar 
din Europa 

şi al treilea din lume. Aparatul este echipat cu un 
sistem optic capabil să compenseze turbulenţele at-
mosferice şi furnizează – potrivit IAC – „o calitate a 
imaginilor pe care, până în prezent, niciun telescop 
solar terestru nu a obţinut-o, atât în spectrul vizibil, 
cât şi în infraroşu“. Această tehnologie avansată va 
permite comunităţii ştiinţifi ce să studieze Soarele cu 
un grad de detaliere de neegalat până acum.

● Un român din Canada, antrepre-
norul anului în Montreal. Un tânăr român 
din Quebec, Canada, a câştigat titlul de antrepreno-
rul anului în Montreal la secţiunea Inovaţie şi s-a 
califi cat în etapa naţională, potrivit realitatea.net. 
Tiberius Brastaviceanu şi colegii lui, fi zicieni, chi-
mişti, biologi şi ingineri, au inventat şi au pus pe 
piaţă un senzor de forţă ultraprecis, care funcţionea-
ză pe bază de fi bre optice. Botezat Mosquito (adică 
Ţânţarul), senzorul este folosit pentru aplicaţii bi-
omedicale şi industriale. Proiectul lor a primit mai 
multe premii, inclusiv de la primăria din Montreal. 
Tânărul român este de părere că proiectele lor des-
chid calea spre „noua economie“.

● Realizarea programului de ca-
nalizare și de stații de epurare nece-
sită 30 miliarde de euro. Ministrul Mediu-
lui şi Pădurilor, Rovana Plumb, a declarat că pen-
tru realizarea integrală a programului de canalizare 
şi de staţii de epurare, României îi sunt necesari 30 
de miliarde de euro. „Investiţiile care trebuie făcu-
te în domeniul apei sunt de departe cele mai mari 
din cele planifi cate în domeniul mediului şi refl ectă 
atât importanţa pe care o are apa în susţinerea vieţii 
şi în dezvoltarea economică şi socială, dar şi pro-
blemele generate de o utilizare iraţională a acestei 
resurse“, a explicat ministrul. 

Acţionarii Nabucco au transmis 
Consorţiului Shah Deniz II – potenţialul 
furnizor de gaze din zona Mării Caspice 
– că susţin varianta Nabucco West, care 
vizează realizarea unei conducte de trei 
ori mai scurtă. În acest sens, directorul 
general al Nabucco Gas Pipeline Inter-
national, Reinhard Mitschek, a declarat, 
într-un comunicat: „Suntem convinşi că 
am înaintat Consorţiului Shah Deniz II 
o propunere competitivă şi cuprinzătoa-
re, şi că această propunere constituie o 
soluţie avantajoasă atât pentru acţionarii 
noştri, cât şi pentru furnizori“. S-a ad-
mis, astfel, ofi cial că proiectul gazoduc-
tului are şanse foarte reduse de realizare 
în varianta iniţială, în principal din ca-
uza incapacităţii membrilor consorţiului 
de a găsi banii necesari declanşării con-
strucţiei în condiţiile în care estimările de 
cost au crescut de la 8 miliarde de euro la 
15 miliarde. 

După cum am mai informat, Nabuc-
co West este conceptul revizuit al Nabuc-
co şi vizează transportul gazelor natura-
le din regiunea caspică, începând de la 
graniţa dintre Bulgaria şi Turcia până la 

Baumgarten (Austria), trecând prin Ro-
mânia şi Ungaria. Noua variantă de con-
ductă are o lungime de 1300 kilometri, 
faţă de 3900 kilometri în proiectul iniţial. 
Gazoductul este proiectat să transporte 
gaze naturale pentru început din Azer-
baijan, putând fi  pe deplin adaptat pentru 

a răspunde cererii viitoare de transport 
de gaze din regiunea caspică şi Orientul 
Mijlociu către pieţele europene. Nabucco 
West va benefi cia de acelaşi cadru legal 
existent ca şi conceptul de bază Nabucco, 
şi anume de Acordul Interguvernamen-
tal, Acordurile de Sprijin ale Proiectului 
şi derogări privind accesul terţilor, şi va 

avea exact aceeaşi rută ca şi acesta pe te-
ritoriul Uniunii Europene.

Zăcământul de gaze Shah Deniz, 
unul dintre cele mai mari din lume, a fost 
descoperit în 1999 şi se afl ă în zona de apă 
adâncă a Mării Caspice, la 70 km de ca-
pitala Azerbaijanului, Baku. Rezervele to-
tale de gaze ale zăcămintelor Shah Deniz 
sunt estimate la 1,2 trilioane de metri cubi 
de gaze. Exporturile de gaze din zăcămin-
tele de gaze Shah Deniz II sunt estimate să 
înceapă în 2017, la o producţie prognozată 
la 16 miliarde mc de gaz anual. O decizie 
cu privire la conducta care va transporta 
gazele de la zăcământul Shah Deniz II din 
Azerbaijan către Europa va fi  luată la mij-
locul anului 2013.

Proiectul Nabucco a fost revizuit. Noua variantă 
a gazoductului este de trei ori mai scurtă

Un asteroid din Sistemul Solar a 
primit numele de România, fi ind listat, 
pe 6 mai a.c., de Uniunea Astronomică 
Internaţională (UAI) la numărul 71497 
din Minor Planet Circular, se arată 
într-un comunicat de presă al Agenţiei 
Spaţiale Române. Cu un diametru de 
aproximativ 2 – 3 km, obiectul ceresc se 

afl ă între planetele Marte şi Jupiter şi se 
învârte în jurul Soarelui în 1123 de zile. 
Cel mai aproape de Pământ ajunge la 
0,83 unităţi astronomice. 

Decizia de atribuire a numelui Ro-
mânia a fost luată ca urmare a propunerii 
a doi oameni de ştiinţă — românul Mirel 
Birlan, care lucrează la Observatorul din 
Paris, şi americanul Richard Binzel, de 
la MIT (Massachusetts Institute of Tech-
nology). „Este un lucru extraordinar că 
UAI a acceptat denumirea România pen-

tru acest asteroid. România a fost unul 
dintre membrii fondatori ai UAI, iar ro-
mânii îşi pot întoarce acum ochii spre cer 
gândindu-se că o mică Românie se afl ă 
pe bolta cerească. Sper ca astronomia şi 
studiul spaţiului să capete dimensiuni 
importante în cercetarea românească“, a 
spus Mirel Birlan. 

Denumirea asteroidului 
este însoţită de următoarea de-
scriere a ţării noastre, propu-
să odată cu numele România: 
„România este o ţară situată în 
Europa de sud-est, intersectată 
de paralela 45. Capitala este la 
Bucureşti. Suprafaţa ţării este 
cât o treime din cea a Franţei, 
iar geografi a ei cuprinde mun-
ţii Carpaţi, fl uviul Dunărea şi 
Marea Neagră. Istoria sa cul-
turală se întinde pe două mi-
lenii, iar limba română este de 

origine latină“.
Asteroidul a fost descoperit pe 1 

martie 1981 de către astronomul S.J. 
Bus la Observatorul din Siding Spring, 
în cadrul unui studiu asupra asteroizilor 
denumit U.K. Schmidt-Caltech Asteroid 
Survey. Obiectul ceresc face parte din 
centura principală de asteroizi, o regiune 
din Sistemul Solar afl ată între planetele 
Marte şi Jupiter şi care adăposteşte nu-
meroase corpuri cereşti precum asteroizi 
şi planete pitice.

Un asteroid din Sistemul Solar 
a fost denumit România

Asociaţia Generală a Inginerilor din 
România vă invită să participaţi la 

Simpozionul ştiinţifi c 
al inginerilor români de 

pretutindeni 
SINGRO 2012 

care va avea loc în perioada 13 – 14 
septembrie a.c. Ajuns la cea de-a 
X-a ediţie, simpozionul a fost descris 
de participanţi ca eveniment ştiinţi-
fi c remarcabil, care a oferit premise 
pentru o mobilizare amplă şi respon-
sabilă, pentru o participare activă şi 
pentru o diseminare amplă a rezul-
tatelor creaţiei tehnico-ştiinţifi ce din 
ţară şi de peste hotare. Astfel, se cre-
ează condiţii pentru constituirea unui 
adevărat forum ştiinţifi c internaţional 
al românilor de pretutindeni – ca su-
port al susţinerii dezvoltării durabile a 
ţării noastre şi al intensifi cării colabo-
rării internaţionale în domenii strâns 
legate de ceea ce putem numi viitorul 

întregii umanităţi. 
Tema ediţiei din acest an este 

Educație și inginerie
Informaţii în site-ul www.agir.ro.
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